
 

 

Observațiile Președintei Metsola la Consiliul European 
Joi, 14 decembrie 2023 

 
Bună dimineața, tuturor! 
 
Data de 23 iunie 2022 a marcat o etapă importantă în proiectul nostru european. Atunci 
Consiliul a ajuns la un acord istoric pentru a acorda Ucrainei și Moldovei statutul de țări 
candidate și pentru a oferi Georgiei o perspectivă europeană clară.  
 
În ultimul an și jumătate, Ucraina a înregistrat progrese rapide în îndeplinirea tuturor 
obiectivelor prin adoptarea legislației și a reformelor necesare, chiar și în cele mai dificile 
condiții.  
 
Același lucru este valabil și pentru Moldova.  
 
Dragi colegi,  
 
suntem aproape de un alt moment istoric pentru Uniunea noastră. Și nouă ne revine 
responsabilitatea de a decide dacă valorificăm această oportunitate istorică sau dacă o vom lăsa 
să eșueze.  
 
Adesea, linia dintre cele două posibilități este foarte fină.  
 
Este momentul să ne ținem promisiunea. Să dăm dovadă de unitate și solidaritate. Să dăm 
dovadă de curaj și hotărâre. Pentru a arăta că aceasta poate fi o situație reciproc avantajoasă 
pentru toți.  
 
Următorul pas este deschiderea negocierilor de aderare la UE cu Ucraina și Moldova.  
 
Știu că este o decizie epocală, știu că nu este o decizie ușoară pentru unii dintre cei prezenți la 
această masă, și respect acest lucru. Dar nu este o decizie luată din oportunism politic, ci una 
bazată pe merit, pe respectarea criteriilor noastre și pe faptul că fiecare națiune are un drum 
propriu de a atinge obiectivele pe care le-am stabilit pentru ea.  
 
Situația geopolitică mondială ne arată că se plătește un preț și pentru inacțiune.  
 
Așa cum am spus ieri la summitul UE-Balcanii de Vest, ne aflăm în fața unei ocazii unice, pe 
care nu trebuie să o ratăm.  
 
Permiteți-mi să spun că, în ce privește pregătirea vecinilor noștri pentru aderare, suntem gata 
să ne asumăm rolul ce ne revine. Parlamentul European și Rada Supremă a Ucrainei au deja 
relații strânse. Recent, am semnat un memorandum de înțelegere reînnoit pentru sprijinirea 
democrației parlamentare între cele două parlamente. Este o modalitate practică prin care noi, 
în calitate de Parlament European, putem ajuta Ucraina să se pregătească pentru viitoarea 
aderare la UE.  
 
Același lucru este valabil și pentru Moldova. Programele noastre de susținere a democrației și 
parteneriatul strâns cu Parlamentul Republicii Moldova deja se dovedesc prețioase pentru 
parcursul european al Moldovei.  
 



 

 

Extinderea este cea mai puternică investiție a noastră geopolitică, strategică și orientată spre 
viitor. Cunoaștem bine cu toții puterea de transformare a procesului de extindere. O extindere 
meritocratică întărește continentul, Uniunea și protejează stilul nostru de viață.  
 
În Balcanii de Vest, trebuie să avem grijă să nu scadă ambițiile sau motivația ambelor părți. Cu 
toții am văzut declinul îngrijorător al sentimentelor proeuropene în regiune, chiar și în rândul 
tinerilor. Speranța trebuie să se concretizeze în rezultate tangibile sau se va destrăma.  
 
Fiecare țară candidată va trebui să-și urmeze propria cale – bazată pe merite – către aderare. 
Nu va fi ușor și, după cum mulți dintre noi își pot aminti și da mărturie, va fi un proces de 
durată.  
 
Însă, în timp ce aceste țări se reformează și fac schimbări, și noi trebuie să fim pregătiți să 
facem același lucru. Înseamnă că trebuie să continuăm discuțiile despre modul în care ar trebui 
să arate viitorul Uniunii Europene – începând cu locul României și Bulgariei în spațiul 
Schengen.  
 
Apoi, contribuția Parlamentului European la reforme, detaliată în raportul nostru privind 
modificarea tratatelor, oferă o bază bună pentru această reflecție și sper că vom discuta 
subiectul la o reuniune viitoare.  
 
Între timp, războiul din Ucraina continuă. Trebuie să rămânem fermi în sprijinul nostru politic, 
militar, umanitar și financiar, chiar dacă devine mai dificil. Nu este doar o obligație morală, ci 
și una strategică. De asemenea, este strategic să ajungem la un acord cu privire la noul 
Mecanism pentru Ucraina, în valoare de 50 de miliarde EUR, pe care Parlamentul European l-
a votat în octombrie. Căci este vorba despre investiții și creștere economică pentru Ucraina și 
Europa.  
 
Mecanismul pentru Ucraina va sprijini redresarea, reconstrucția și modernizarea Ucrainei, ceea 
ce va însemna un sprijin bugetar mai mic pentru viitor.  
 
Obiectivul nostru de a deveni mai puternici, mai uniți și mai competitivi într-o lume ostilă și 
în schimbare accelerată trebuie să fie susținut de resurse suficiente. Mulți dintre noi consideră 
că pur și simplu amânăm nevoia inevitabilă de a face alegeri financiare dificile.  
 
Pandemia, invadarea Ucrainei, schimbările climatice, criza energetică și criza costului vieții, 
toate au afectat bugetul. Majorarea ratelor dobânzii a dus la creșterea cheltuielilor noastre de 
împrumut pentru NextGenerationEU. CFM-ul nostru și-a atins limitele cu noile sarcini pe care 
le-am hotărât împreună. De aceea, Consiliul European trebuie să ajungă la un acord care 
respectă prerogativele Parlamentului European în calitate de autoritate bugetară, conform 
tratatelor. Un acord care găsește o soluție structurală pentru gestionarea costurilor îndatorării – 
iar progresul în domeniul resurselor proprii face parte din această soluție. Un acord care 
protejează valorile comune ale Uniunii și nu va compromite statul de drept. Un acord prin care 
UE poate reacționa eficient la crize și circumstanțe neprevăzute, fără a reduce finanțarea 
programelor emblematice care, pentru mulți, reprezintă imaginea concretă a Uniunii Europene.  
 
Din acest motiv, Parlamentul European a solicitat în repetate rânduri revizuirea CFM-ului și 
suntem pregătiți să continuăm această discuție.  
 



 

 

Așa cum am ajuns la un acord cu privire la Regulamentul privind inteligența artificială, prima 
reglementare de acest fel la nivel mondial, și la Legea privind materiile prime critice, pe care 
Parlamentul le-a votat în urmă cu două zile. Așa cum, împreună, vom reuși să ne întărim 
independența energetică și să oferim stimulente pentru energia curată. Așa cum am adoptat 
legislația privind stocarea gazelor și reducerea cererii de gaz și suntem pe punctul de a finaliza 
reforma piețelor energiei electrice. Așa cum am devenit lideri mondiali în politicile climatice 
progresive bazate pe piață.  
 
Am realizat lucruri ce păreau imposibile. Putem face din nou acest lucru.  
 
Același lucru este valabil și pentru angajamentul nostru în Orientul Mijlociu – unde trebuie să 
depunem mai multe eforturi pentru a soluționa situația umanitară din Gaza și consecințele 
atacului terorist din 7 octombrie în Israel și Orientul Mijlociu extins. Uniunea Europeană își 
poate asuma un rol de lider în creionarea unei căi de urmat, în planificarea viitorului imediat, 
în ajutorul pentru reconstrucție, în construirea națiunii și în căutarea unei stabilități reale, 
durabile și trainice, pornind de la soluția bazată pe coexistența a două state. Chiar și în iureșul 
războiului, trebuie să vorbim despre pace, să ne gândim cum putem salva vieți nevinovate, opri 
teroarea și asigura respectarea dreptului internațional – precum și cum putem aduce alinare 
palestinienilor și speranță israelienilor – astăzi. De asemenea, trebuie să ne asigurăm că 
Cisiordania nu devine un nou focar de conflict în regiune.  
 
În cele din urmă, permiteți-mi să lansez un ultim apel referitor la Pactul privind migrația și 
azilul. Niciodată în ultimii zece ani nu am fost atât de aproape de a-l încheia. Sunt încrezătoare. 
Trebuie să profităm de ocazie. Un acord cu privire la acest pachet înainte de sfârșitul anului va 
însemna o victorie decisivă pentru centrul pro-european constructiv înaintea alegerilor 
europene de anul viitor. Putem demonstra că Europa are soluții la problemele care îi preocupă 
pe cetățenii noștri.  
 
Dragi colegi,  
 
Noi avem responsabilitatea de a lua deciziile corecte, chiar dacă sunt dificile, și să le adoptăm. 
Trebuie să ajungem la un compromis. La urma urmei, din acest motiv suntem în politică: să 
câștigăm bătălii care par imposibile..., desigur, până când sunt câștigate. Avem o experiență 
foarte vastă și am realizat deja foarte multă muncă legislativă.  
 
Europa a demonstrat că poate avea un rol de lider, că știe să ia deciziile necesare, iar astăzi o 
poate face din nou.  
 


